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Rècord. Els transports públics
metropolitans ja fa mesos que
s’han abonat a aquesta paraula.
Cada pocs dies assistim a la pol-
vorització d’una nova marca del
nombre de passatgers a la xarxa
de mobilitat pública del territo-
ri. El metro ha registrat els seus
millors mesos d’abril, maig i
juny d’ençà que l’Institut Na-
cional d’Estadística, el 2012, va
començar a recollir dades.

Pel que fa al bus, a l’agost, amb
més de 14 milions de viatgers, es
va tocar sostre pel que fa al ma-
teix mes de la sèrie històrica.

Si ens centrem en la xarxa en
el seu conjunt, també està vivint
un moment dolç. El setembre,
el nombre de validacions al me-
tro i al bus va arribar al seu mà-
xim històric pel que fa a un
mes de setembre, amb 53 mi-
lions de viatges. A més, el 4 d’oc-
tubre es va assolir la millor
marca de viatges en un dia la-
borable. Concretament, 2,3 mi-
lions de validacions.

Finalment, si parlem de rè-
cords cal esmentar tots els que
enguany ha conquistat el Tram.
El 3 d’octubre, el Trambaix, és a
dir la T1, T2 i T3, arribava a les
84.305 validacions, la millor xi-
fra en un mateix dia de tota la
història d’aquest transport.
Aquesta mateixa xarxa de tram-
via va superar per primera ve-
gada els dos milions de passat-
gers en un mes el març.

DARRERE DELS RÈCORDS
En termes numèrics, el 2023
podria ser millor que el 2019.
Com és possible si, segons di-
uen, encara no s’ha arribat a les
xifres de turisme d’aleshores?
Com és possible si teòricament

ara hi ha més gent teletreballant
que el 2019?

Des de l’Associació per a la
Promoció del Transport Públic
(PTP) afirmen que “la demanda
al sistema de transport públic
està condicionada per moltís-
sims factors”. Ara bé, el princi-
pal motiu pel qual s’ha produït
aquest increment és la tornada
a la normalitat prepandèmica.
Des de l’organització consideren
que fenòmens com el teletreball
no són tan notables com per fer
que es produeixi una davallada
de les persones que van en me-
tro, tram o bus. “No ha suposat
una disminució del global de
desplaçaments, ja que hi ha
moltes activitats que no es po-
den fer mitjançant teletreball”,
afirmen des de la PTP.

Per altra banda, l’associació
tampoc creu que la rebaixa en
els abonaments del transport

públic estigui darrere d’aquest
augment del nombre de valida-
cions. “La política de rebaixes als
preus dels abonaments no sem-
bla fer augmentar substancial-
ment la demanda, ja que el que
realment fa que la gent utilitzi el
transport públic és una bona
oferta, és a dir, més trens i au-
tobusos, millors temps de viat-
ge, etc.”, consideren.

Dit d’una altra manera, el
mateix sistema de transport
metropolità ja tenia com a ob-
jectiu continuar creixent en
nombre de passatgers, i la tor-
nada a la normalitat, després de
tres anys d’aturada, només ha
constatat aquesta dinàmica. De
fet, des de TMB afirmen que el
compromís de l’entitat fins al
2025 és “incrementar el nombre
d’usuaris al transport públic i
així contribuir a una mobilitat
més sostenible”.

FINS A ON?
La capacitat de la xarxa de
transports públics no és infini-
ta. Si continua augmentant el
nombre de passatgers, hi hau-
ria la possibilitat d’arribar a
una situació que pugui tensar el
sistema. Estem lluny o a prop
d’aquest futur? Segons expli-
quen des de la PTP, “depèn del
lloc” en el qual ens fixem. “Al
centre de Barcelona fa falta ca-
pacitat, encara que els opera-
dors estan fent tot l’esforç pos-
sible per solucionar-ho a través
de la compra de més trens”, di-
uen des d’aquesta entitat.

En canvi, si no posem el focus
a la capital catalana, l’organitza-
ció en defensa del transport pú-
blic assenyala que, “fora del cen-
tre, cal començar a planificar i
projectar, però no per una es-
tricta falta de capacitat, sinó per
poder millorar els temps de viat-

ge i acostar el transport públic a
més gent”. Sigui com sigui, afe-
geixen, és urgent “acabar noves
infraestructures per mirar de
descongestionar el centre de la
xarxa”.

LLUNY DE LA PANDÈMIA
Tot això contrasta amb la situa-
ció que es va viure amb la crisi
sanitària provocada pel coro-
navirus. El 2021, l’any es va tan-
car amb 425 milions de valida-
cions, 92 més que el 2020. Ales-
hores, TMB parlava de “crisi de
confiança en els transports”.

Ara, en canvi, la realitat és
molt diferent. En els primers sis
mesos del 2023 s’han registrat
545 milions de validacions.
Aquesta dada podria fer que
enguany se superin les xifres rè-
cord del 2019, quan en tot un
any es va arribar als 1.057 mi-
lions de viatges.

Quin és el límit?
» El metro, el bus i el tram han registrat els millors mesos d’abril, maig i juny des que hi ha dades

» Aquest 2023 es poden superar les xifres rècord del 2019, quan es van fer 1.057 milions de viatges

El metro és una infraestructura clau per a la mobilitat barcelonina i metropolitana. Foto: Aina Martí/ACN

Albert Alexandre
BARCELONA
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La lupa

La invisibilitat és un dels superpoders més
desitjats per la humanitat al llarg de la his-
tòria i aquest anhel apareix reflectit en di-
verses obres literàries i cinematogràfiques,

des del mite de l’Anell de Giges narrat per Plató a
La República fins a L’home invisible d’H.G. Wells
o la Susan Storm d’Els Quatre Fantàstics.

Tots imaginant-nos passant desapercebuts grà-
cies a pocions miraculoses, a capes màgiques o als
efectes d’una sobreexposició a la radiació còsmica
i resulta que, per ser invisible, només has de sortir
al carrer vestit normal i intentar aturar un taxi.

Si no vas elegant com si t’haguessin convidat a
la boda d’una Kardashian o no portes unes quan-
tes maletes de viatge, tens molts números perquè
el taxi passi de tu malgrat tenir el llum verd encès
que assenyala que està lliure. Encara que agitis els
braços compulsivament com si participessis en l’úl-
tim challenge de TikTok, alguns taxistes no et ve-
uen perquè, malauradament, la seva ment està cen-
trada en carreres sucoses a l’aeroport o a la Fira i,
si tu vas amb roba informal i no portes una acre-
ditació de congressista penjada al coll, per a ells ets
totalment transparent, incorpori, aire. Com un vam-
pir davant el mirall.

Actualment, a l’àrea metropolitana de Barce-
lona hi ha uns 10.500 taxis i, segurament, és un
percentatge molt baix el que actua discriminant els
potencials passatgers segons l’aparent benefici eco-
nòmic, però cada cop està passant més. I no us
imagineu un taxista amb cara de pirat com el Tra-
vis Bickle de Taxi Driver, perquè aquests opor-
tunistes semblen persones normals, fins i tot
amb la cara de bondat de Judd Hirsch a la sèrie
Taxi. I mira que aquell tenia de cap el malcarat i
ambiciós Danny DeVito!

Davant aquesta devaluació del servei del taxi, no

cauré en la temptació d’apuntar cap a la nova for-
nada de taxistes d’origen asiàtic que corren –mai mi-
llor dit– per Barcelona, perquè si bé és veritat que,
en general, condueixen una mica temeràriament
mentre xategen via WhatsApp amb l’agilitat d’un
controlador aeri, n’hi ha de molt honestos i d’altres
als quals se’ls veu el llautó intentant portar-te a l’hort
per la ruta més llarga. És a dir, hi ha de tot, exac-
tament igual que amb els conductors d’aquí: xer-
raires com el Fary i reservats com Bud Spencer; po-
lits com Sheldon Cooper i deixats com Torrente; bus-
cabullas de clàxon fàcil doctorats en Trànsit per la
Universitat dels Cunyats i persones humils que no
volen donar lliçons de vida a ningú.

Ja fa anys que vaig desistir de la fantasia de pu-
jar a un taxi com el que conduïa la Winonna Ry-
der a Night on Earth, aquell carismàtic personat-
ge grunge amb un cigarret a l’orella i mastegant xi-
clet assegut damunt d’una pila de guies telefòniques
per arribar a l’alçada del volant. Ara el meu som-
ni és més senzill, però, pel que veig, difícilment re-
alitzable: gaudir d’un trajecte tranquil dins d’un ve-
hicle net i amb un conductor no tan conscienciat
ecològicament com per estalviar l’aire condicionat
quan més falta fa.

Entre la pulcritud dels VTC i aquells taxis bruts
que et tomben d’una bafarada quan obres la porta
hi hauria d’haver un punt mitjà. No sé si la nova Llei
del Taxi entrarà en detalls com la higiene dels ve-

hicles, però seria desitjable que acabés amb algunes
males praxis, com la tendència recent d’alguns ta-
xistes a preguntar als clients on queda el destí i qui-
na ruta recomanen. Es fa estrany l’interrogatori en
plena era de Google Maps, però suposo que els xo-
fers confien que la persona que puja al taxi sabrà mi-
llor com arribar al lloc on vol anar, encara que si-
gui la primera vegada que hi va.

El que sí que sembla que regularà la nova nor-
mativa és la picaresca propiciada per l’anomenada
Tarifa 3, és a dir, tancar un preu per un determinat
recorregut. Una pràctica que alguns taxistes apro-
fitats utilitzen per estafar els clients, sobretot els tu-
ristes que surten de festa, cobrant-los entre 50 i 100
euros per trajectes dins de la ciutat. En canvi, si ets
d’aquí, a segons quines zones d’oci nocturn la fei-
na és teva per aconseguir un taxi, ja que el més pro-
bable és que el taxista passi de llarg o addueixi que
està esperant algú.

Tenint en compte que, en la majoria dels casos,
quan agafem un taxi no és per plaer, sinó per ne-
cessitat, caldria esperar que ens atenguessin amb
vocació de servei públic i no com si fóssim la pre-
sa d’una batuda a la caça del client ingenu amb la
butxaca plena.

Ara bé, potser tot això només és un malentès
i la desatenció d’alguns taxistes es deu simplement
al fet que tenen problemes de vista, i ho confonem
amb una discriminació flagrant com la que va viu-
re Lenny Kravitz a finals dels anys 80 i que va ins-
pirar el seu enganxós Mr. Cab Driver. Al taxista
no li va agradar la pinta de l’artista i ell li va de-
dicar una cançó plena d’ironia en la qual acaba
dient: “Senyor taxista, fes-te fotre, jo soc un su-
pervivent!”. Llàstima que, en el videoclip, per pas-
sar la censura de la MTV el “fuck you” quedés si-
lenciat per un soroll de botzina.

Per ser invisible només 
has de sortir al carrer vestit

normal i intentar aturar un taxi

per Víctor Porres

Cap a on miren els taxistes?
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El Parlament de Cata-
lunya deixa per a finals

de novembre el ple so-
bre Rodalies que va reclamar el presi-
dent Pere Aragonès en plena nego-
ciació de la investidura de Pedro Sánc-
hez. ERC acusa Junts d’aliar-se amb el
PSC i d’actuar amb “partidisme” i “in-
coherència”.

El Twitter en paper
Aquí es
piula

El caso de Álvaro Prie-
to merece una investi-

gación a la Policía por
su incompetencia, a Renfe por su in-
sensibilidad y a TVE por su irrespon-
sabilidad. 
El daño es tan enorme como absurdo.

Qué barbaridad.

@gabrielrufian

“Hem caminat junts
per si arribaven les

bombes. Si ho feien, mo-
riríem junts. Si no, viuríem junts. Tot,
com una família”. “Envio aquest mis-
satge perquè realment crec que aquí
tot s’ha acabat”. Testimonis de la Fran-
ja de Gaza amb qui hem pogut con-
tactar al #MatíCatRàdio.

La NPR [National Pu-
blic Radio, dels Estats

Units] va marxar de Twit-
ter fa mig any i només ha perdut un 1%
del trànsit al web, trencant el mite
que cal ser aquí per sobreviure en el pe-
riodisme. Un senyal més que ja fa for-
ça temps que som al final de l’era dels
mitjans centrats en les xarxes.

@AlbertLloreta@andreumerino@_Sara_Gonzalez_
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Gil, substituta d’Alarcón a Comerç, 
Restauració i Mercats1

2
El Poble-sec vol que el Barça 
s’impliqui en el barri

“Ara m’agrada el que estudio”: 
la Formació Professional s’obre pas

El primer museu de robòtica
de Barcelona no té pèrdua

El + llegit líniasants.cat

3

4

5

Nou èxit de la Fira Medieval 
de Creu Coberta
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Els semàfors

Miqui Otero va ser el comissari
de l’homenatge que es va fer

diumenge a l’escriptor Francisco
Casavella gràcies a l’impuls de

l’ICUB i de Biblioteques de
Barcelona. Els actes de la tarda

van tenir com a escenari 
el Castell de Montjuïc. 

pàgina 10Miqui Otero

L’associació de comerciants de
Creu Coberta ha creat la seva

Fira d’Il·lustració coincidint amb
la celebració de l’Any Picasso al

comerç barceloní. Tindrà lloc
dissabte 21 d’octubre

al Meeting Point i s’allargarà
durant tot el dia. 

pàgina 14Creu Coberta

L’Ajuntament ja ha acabat
l’excavació i la neteja del refugi

292 del carrer de Piquer, 
que va començar al febrer. 

La recuperació del refugi de la
Guerra Civil ha estat possible

després de descobrir-lo durant
la pacificació del carrer.

pàgina 10Ajuntament

A les xarxes

@periodistes_cat: Lamentem el tancament
de la televisió privada @8tvcat. Aquesta no-
tícia és una gran pèrdua per a la pluralitat
mediàtica i la informació a la nostra societat.

@perearagones: No deixarem el debat
de l’amnistia en mans de la mateixa dreta
reaccionària que ha impulsat la repressió
contra l’independentisme. 

#L’AmnistiaAlSenat

@alexsnclmnt: Per saber si plou a Barce-
lona és molt més útil mirar el mapa de
l’estat del trànsit que no pas el radar de
pluja [piulada del 16 d’octubre].

#CaosPer4Gotes #Tanca8TV

La clau

La Isabel –nom fictici per
protegir la identitat de la
menor–, de 14 anys, arri-

ba el primer dia de classe al seu
institut d’Almendralejo, un mu-
nicipi de Badajoz d’uns 30.000
veïns, on gairebé tothom es co-
neix. A l’hora del pati, un rumor
corre com la pólvora: circulen fo-
tos d’algunes alumnes del centre
nues. Ella és una de les afectades.
Les imatges s’escampen com un
virus, de mòbil en mòbil.

Al migdia, de tornada a casa,
el primer que fa és informar-ne
la seva mare. “Mama, diuen que
hi ha una foto meva nua que tot-
hom ha vist. Que l’han creat
mitjançant una aplicació d’in-
tel·ligència artificial. Tinc por”.
La mare es posa immediata-
ment en contacte amb altres
mares del centre. Hi ha més de
20 nenes afectades.

Mesos abans, la cantant Ro-
salía i la influencer Laura Esca-
nes han estat víctimes del mateix
delicte: la generació artificial
d’imatges seves despullades.
Pornografia sense consentiment.
Imatges falses, però que semblen
reals. Imatges falses, de fet, que
tenen conseqüències reals. Imat-
ges que s’extreuen de les seves
xarxes socials i es manipulen
amb la intenció de danyar la

reputació de les víctimes, per-
què veure una noia despullada
encara és motiu de burla i me-
nyspreu.

Tot i que la informació fal-
sa ha rebut una enorme aten-
ció pels seus devastadors efec-
tes en la democràcia, la vio-
lència digital contra les dones
encara no es considera un pro-
blema social, tot i que els ex-
perts assenyalen que va en
augment. Els deepfakes por-
nogràfics són una manera de
denigrar les dones a través del
seu cos i perpetuar la violència
masclista. La desinformació
generada sobre un home
apel·la al seu discurs. Pensin,
per exemple, en alguns vídeos
de representants polítics ma-
nipulats, com ara els de Pedro
Sánchez, Donald Trump o Ba-
rack Obama.

El cas de l’expolítica Olvi-
do Hormigos, la carrera de la
qual va quedar truncada quan
un vídeo de caràcter sexual
seu es va viralitzar a les xarxes
socials, o el de la Verónica, la

treballadora d’Iveco que es va
suïcidar perquè van difondre
unes imatges seves tenint sexe,
són altres exemples de vio-
lència contra les dones a través
dels seus cossos. En aquests ca-
sos, amb imatges reals. Però
poc importa si les imatges són
falses o reals, perquè l’objectiu
és el mateix: denigrar la vícti-
ma, enfonsar-la, fer-la sentir
avergonyida.

S’imaginen un home suïci-
dant-se perquè un vídeo sexu-
al seu ha esdevingut viral? Per
què els deepfakes no recreen
homes despullats? Per què no
hi ha grups de Whatsapp de
dones on circulen aquest tipus
de continguts? El problema
no és la tecnologia, malgrat que
la generació d’imatges artifi-
cials amplifica els casos i les
xarxes socials els viralitzen,
sinó el masclisme. El cas de les
nenes d’Almendralejo és un re-
flex de la societat patriarcal en
què vivim. I mentre no can-
viem els rols de gènere, hi
haurà moltes més víctimes.
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Porno artificial
per Susana Pérez Soler



Opinió
| 6

líniasants.cat 18 de octubre del 2023

NLes millors
perles

El Papa rep al Vaticà l’abat i 800 peregrins de Montserrat i es
disposa a beneir la Moreneta. Agafa el text que li han

preparat i pregunta: “No ha de ser en català?”. I l’arquebisbe de
Barcelona, Joan Josep Omella, respon clarament: “No”.

Diversos eurodiputats i funcionaris que es dirigien en
tren al Parlament Europeu el dia 16 d’octubre van

acabar a Eurodisney perquè el maquinista es va equivocar
de via. Segur que, per dins, més d’un se’n va alegrar.

Detenen un home que es feia passar per advocat sense tenir
els estudis ni la titulació corresponents. Ha passat a Kènia,

on el fals advocat, de 28 anys, havia guanyat ni més ni menys
que 26 judicis. Escolta, potser té un do i li estan tallant les ales.

Un mico roba el mòbil a una dona i ella decideix establir
un diàleg no verbal amb l’animal. Li ofereix diverses

recompenses per tal que li torni el telèfon fins que,
finalment, acaba convencent-lo i materialitzen el pacte.

LA FOTOAjuntament de Madrid

Mirada pròpia

El discurs de l’odi en línia, en totes les seves
formes –per raons d’origen o ètnia, edatis-
me, discapacitat, llengua, religió o creences;
per sexe, identitat de gènere, orientació se-

xual o altres característiques o condicions personals–
, suposa una greu amenaça per a l’estabilitat i la de-
mocràcia dels territoris, amb evidents conseqüències
per al benestar i la salut física i mental de la població,
amb especial incidència en els i les adolescents, i so-
bretot les dones. Prevenir-lo i combatre’l és un rep-
te cada vegada més apressant per als governs nacio-
nals, autonòmics i locals, a causa de la manca de de-
núncia i d’eines per a la neutralització eficaces.

Actualment, 9 de cada 10 persones entre els 16 i
els 24 anys, segons dades generals i sense desagregar,
utilitzen les xarxes socials (segons dades de l’INE), cosa
que fa que en aquests espais s’estableixin els vincles
i les relacions quotidianes entre el jovent i, per tant,
ja constitueixen un nou escenari on perpetuar els rols
i estereotips sexistes que ja patim al món offline. Per
tant, la difusió de discursos d’odi i de la violència en
línia (sigui a través de ciberassetjament, amenaces di-
rectes o violència física, crims d’odi i violacions de pri-
vacitat) ja és un greu problema de primer ordre que
afecta especialment dones adolescents i joves, difi-
cultant-los sovint l’ús i el gaudi de les tecnologies di-
gitals en una època en la qual són clau per al desen-
volupament personal i professional.

Pel que fa als abusos i assetjaments sexuals a les
xarxes, en menys d’una dècada s’han multiplicat per
cinc a Espanya aquests delictes de contacte mitjan-
çant tecnologia amb menors de setze anys amb fina-
litats sexuals. I en concret, més d’un 25% de les do-
nes d’entre 16 i 25 anys a Espanya han rebut insi-
nuacions no apropiades a través de les xarxes, segons
dades de l’Observatorio Nacional de Tecnología y So-
ciedad. Les conseqüències per a la salut de les dones
i adolescents ja s’estan quantificant: el 54% de les do-
nes que han patit assetjament a través de les xarxes
socials han experimentat atacs de pànic, ansietat o es-
très, i el 42% de les nenes i joves han patit estrès emo-
cional, baixa autoestima i pèrdua de confiança.

A Santa Coloma de Gramenet, conscients que des
de les ciutats podem avançar, des de la proximitat i
la implicació del jovent, en la lluita eficaç contra els
discursos d’odi i les violències en línia, en totes les se-
ves dimensions, així com en les seves devastadores
conseqüències, els passats dies 14, 15 i 16 de setem-

bre hem organitzat a La Ciba les jornades interna-
cionals de presentació del projecte FAST LISA (‘Llui-
tant contra els discursos d’odi a través d’un enfoca-
ment legal, sociolingüístic i de les TIC’, en les seves
sigles en anglès), una important iniciativa de la qual
sentireu molt a parlar, impulsada per l’Ajuntament de
Santa Coloma de Gramenet i la Universitat Autòno-
ma de Barcelona (UAB), juntament amb altres ajun-
taments de ciutats d’Itàlia, Alemanya i Estònia, i fi-
nançada per la Unió Europea.

Sota el paraigua del FAST LISA, els municipis de
Santa Coloma, Ravenna i Dreieich, conjuntament amb
els experts del món acadèmic, estem treballant per dis-
senyar i posar en pràctica un protocol estàndard con-
solidat i transfronterer que girarà al voltant de l’ús mul-
tidisciplinari d’eines informàtiques, de coneixements
jurídics i de la participació activa dels i les joves, que
han estat i són els veritables protagonistes i el motor
del projecte i dels grans reptes comunitaris vers la llui-
ta contra el llenguatge d’odi.

Durant aquests dies de trobada a la ciutat de San-
ta Coloma, hem reunit una seixantena de participants,
entre els i les joves integrants del FAST LISA, d’en-
tre 18 i 30 anys, especialistes multidisciplinaris i re-
presentants governamentals i tècnics municipals de
convivència i mediació, per donar a conèixer i com-
partir coneixement, experiències i bones pràctiques
en l’àmbit de la identificació i la lluita contra la inci-
tació a l’odi en línia. L’objectiu final de les trobades
i, per tant, del FAST LISA, és capacitar els i les joves
participants, que hem denominat ‘ambaixadors i
ambaixadores locals’, per aplicar un pla d’acció co-
munitari a les ciutats amb l’objectiu de poder fer pre-
venció eficaç i efectiva de conflictes, episodis d’odi, dis-
criminació i intolerància amb eines innovadores.

Sabem que els discursos d’odi afecten els drets i
els valors fonamentals de les persones, el benestar i
la qualitat de vida, amb especial repercussió –a tra-
vés de les xarxes– en el desenvolupament, la seguretat
i el benestar del jovent. Per ajudar-los a protegir-se

cal fer-ho a través d’eines i aplicatius que formin part
del llenguatge i la comunicació habituals dels i les jo-
ves, del seu món i espai de comunicació. En aquest
sentit, en les primeres fases del FAST LISA, a través
del joc i d’eines basades en aplicacions com l”Edu-
cational Chat About Hate Online (ECHO)’, presentades
en les jornades a La Ciba, hem pogut analitzar aquest
fenomen i eines per a diversos escenaris i diferents for-
mes, com una primera fase d’identificació, cabdal per
conèixer i poder combatre aquest enemic permanent.

La següent fase del FAST LISA serà difondre i com-
partir l’aprenentatge de la formació rebuda per part
dels ambaixadors i ambaixadores amb estudiants de
Secundària (d’11 a 14 anys), estudiants de Batxillerat
(de 15 a 19 anys) i les ONG/OSC/associacions que tre-
ballen en l’àmbit de la inclusió social. Més concreta-
ment, els ambaixadors i ambaixadores locals impar-
tiran tallers en els centres escolars on els i les estu-
diants de Secundària i Batxillerat debatran sobre la
incitació a l’odi a Internet, presentaran casos concrets
dels quals han estat víctimes i/o dels que han tingut
notícia i posaran a prova el quadre de comandaments
i l’aplicació del projecte.

Els ambaixadors locals també contactaran amb
associacions juvenils i entitats que treballin amb jo-
ves per dur a terme grups de debat i avaluar la pos-
sibilitat de crear una comunitat digital de joves ca-
paços de detectar i aturar la propagació del discurs
de l’odi mitjançant diferents estratègies, inclosa la
recopilació de dades i de bones pràctiques per do-
nar suport a la seva acció. Alhora, seran els encar-
regats i les encarregades de posar en marxa una cam-
panya en línia de sensibilització innovadora i inter-
activa dedicada a promoure noves narratives de llui-
ta contra el discurs d’odi a la xarxa.

A través de projectes com el FAST LISA estem
transmetent al jovent i a la societat que la llibertat d’ex-
pressió no significa llibertat per difondre odi, intole-
rància i violència a les xarxes socials, ni és un sal-
conduit per transmetre desinformació nociva que cau-
si danys en el món real. Tenir clar, doncs, que la lli-
bertat d’expressió acaba davant l’odi que incita a la dis-
criminació, l’hostilitat o la violència. I que la clau per
erradicar aquests discursos i violències que es pro-
dueixen en línia i fora d’ella s’ha d’abordar des de la
innovació i amb la imprescindible participació, alta-
veu i implicació dels mateixos joves, que seran cab-
dals i motor per avançar cap a una societat millor.

per Núria Parlon, alcaldessa de Santa Coloma de Gramenet

Combatre els discursos d’odi a les xarxes

La llibertat d’expressió acaba
davant l’odi que incita a la
discriminació o la violència
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Jaume Collboni
Alcalde de Barcelona

“Hi ha un percentatge d'incívics
que ens costa milions d'euros”

Es va estrenar com a alcalde, ja
fa més de 100 dies, assistint
al concurs de paelles de Can

Clos, a la Marina de Port. Allà va
prometre “proximitat, consensos i
diàleg”. Podríem dir que aquest és
el seu manual d’instruccions?
Aquesta és l’actitud amb la qual vull
governar la ciutat. Vull ser l’alcalde
de tots els barris i de tots els barce-
lonins. Per això, en clau de proximi-
tat, aquesta setmana començo,
amb el títol de L’alcalde a prop teu,
una nova fase en la qual portarem
l’alcaldia de la ciutat cada primera
setmana de mes a un districte dife-
rent. Durant 10 mesos, començant
per Sant Martí i acabant per Ciutat
Vella, traslladaré l’alcaldia a un dis-
tricte i allà hi faré la meva agenda
ordinària, a més de trobades de
proximitat amb entitats veïnals, cul-
turals, esportives... Fins i tot aniré a
sopar, i en alguns casos segurament
a dormir, a casa de veïns.

A dormir a casa de veïns?
Sí, també. Això ho farem més enda-
vant, però. Ara a Sant Martí només
farem un sopar a casa d’una veïna

del Besòs que també hi ha convidat
altres veïnes, però més endavant al-
guna pernoctació em tocarà fer.

Li anàvem a preguntar en què es
diferencia la seva iniciativa de la
que ja duia a terme l’alcaldessa
Colau en aquest sentit, però ens
sembla que ella això de dormir
no ho va fer mai...
[Somriu] Bé, és una manera més de
demostrar que estem en contacte
directe amb la ciutadania, comen-
çant per la pròpia vida personal. Jo
he intentat canviar el mínim possi-
ble la meva vida normal com a veí de
Barcelona d’anar a comprar al Mer-
cadona, d’agafar el metro quan puc,
d’anar a la platja... I afortunadament,
com que m’he trobat una molt bona
resposta a nivell de carrer, estic molt
content de poder fer una vida molt
normal que em permet no perdre el
contacte amb la realitat de la ciutat. 

Vostè diu que vol “rebaixar una
mica la tensió que hi ha hagut a la
ciutat en molts temes els últims
mesos i anys”. ¿Això passa per
mantenir un perfil més aviat pru-
dent, potser fins i tot conservador,
per no prendre decisions que tor-
nin a generar fortes polèmiques?
Hem pres decisions, i algunes molt
contundents. Hem apujat un 50%

les sancions contra l’incivisme. Hem
multat les empreses concessionà-
ries de la neteja. Hem posat a dispo-
sició de la Generalitat 27 solars per
construir-hi 1.700 habitatges prote-
gits. És clar que hem pres decisions.
Moltes. Però això no vol dir fer-ho en
contra d’algú. Prendre decisions no
ha d’implicar sempre confrontació o

polarització, assenyalant l’adversari
o l’enemic. No dic que això es fes en
tots els casos a Barcelona, però sí
que s’havia creat un clima d’una
forta polarització en temes que pro-
bablement seient en una taula, amb
tranquil·litat i amb comunicació, es
poden acordar. El consens i el diàleg
no són sinònims de bloqueig.

El 2015, en plenes negociacions
amb Colau per a la seva primera

investidura, vostè deia això en
una entrevista a El Punt Avui: “Si
vols gestionar la ciutat, ho podràs
fer amb onze regidors. Si la vols
governar i transformar, necessi-
taràs una majoria”. De moment li
toca gestionar, doncs?
És evident que per governar una ciu-
tat a mitjà termini necessites majo-
ries. El gran avantatge que té ara el
PSC respecte d’aquell moment que
vostès em citen és que nosaltres
tenim una gran capacitat d’arribar a
acords. La meva prioritat és fer un
pacte progressista amb els comuns
i ERC. Aquesta és la majoria que jo
aspiro a articular durant aquest
mandat, primer amb pressupostos i
després amb governabilitat. Veurem
amb quina fórmula es pot fer. Però
tampoc descarto fórmules de gover-
nabilitat amb Junts si no s’aconsegu-
eix articular la majoria de progrés
que vull i que persegueixo.

Quant de temps més es veu go-
vernant en solitari?
Crec que és raonable que hi hagi
acords, primer, per aprovar els pres-
supostos. I després ja vindrà la resta.
Segur que durant l’any que ve tot
aquest panorama s’aclarirà. Els co-
muns van estar un any governant
sols en el seu primer mandat. Hi ha
precedents, per tant.

Ara que cita els comuns, ells han
fet dures crítiques al seu govern
fins ara. Com interpreta això i a la
vegada la seva voluntat d’entrar
a l’executiu que vostè lidera?
Soc conscient que estem fent coses
que ells no les farien de la mateixa
manera, però jo tampoc hauria fet al-
gunes coses igual quan governàvem
en coalició i les vaig haver d’acceptar
perquè estava en minoria. Però en el
gruix de les orientacions de les polí-
tiques hi ha base per a l’acord. 

Fa un moment deia que no des-
carta fórmules de governabilitat
amb Junts si aquest pacte progres-
sista no tira endavant. Un acord de
govern tampoc el descarta?
Jo no descarto res. Hi ha moltes fór-
mules de governabilitat i les explo-
rarem totes. Jo el que vull és que hi
hagi estabilitat al govern i que pu-
guem fer plans de transformació
que requereixen aquesta estabilitat,
pressupostos i mirada a llarg ter-
mini. Per transformar la ciutat ne-
cessites majories estables. 

Parlant de la ciutat, l’estiu ens va
deixar la seva primera gran me-
sura: el Pla Endreça. L’oposició ho
titlla d’operació de màrqueting...
Que mirin les dades. En general, la
gent ens va dient una frase que4

Arnau Nadeu / Albert Ribas
Fotografia: J. Chichelnitzky

“Si tenim 
més metro,
l'habitatge 
serà més
assequible”

Entrevista
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3es repeteix molt: “Es nota”. Aquesta
frase l’he sentit tant a Sarrià-Sant
Gervasi com a Ciutat Vella. Evident-
ment, queden punts crítics de neteja,
però sempre en quedaran, perquè
no és un problema que tingui un
principi i un final. Ara bé, es nota el re-
forçamentdels efectius i que les con-
cessionàries s’han posat les piles en
alguns barris. També es nota l’aug-
ment de la presència policial i de les
sancions... A la ciutat ha començat
una guerra contra l’incivisme. Hi ha
un percentatge d’incívics que ens
costa milions d’euros. Per això la prò-
xima fase del Pla Endreça serà una
ofensiva contra els incívics. 

Recentment, el seu tinent d’al-
calde de Seguretat, Albert Batlle,
tornava a parlar un altre cop de
“cultura de la navalla” després
dels apunyalaments de la Mercè.
Les veu encertades aquest tipus
d’expressions? No són alarmistes?
Crec que el que expressa el tinent

Batlle, com expresso jo mateix, és
que el combat contra l’incivisme,
d’una banda, i contra la delinqüèn-
cia, de l’altra, és una prioritat per al
nostre govern. L’ordre i la seguretat

han de ser una prioritat per a les
forces progressistes, perquè si no,
venen altres a fer-se seu aquest
missatge. A qui més beneficia la se-
guretat pública és a qui menys té.
Per això estem parlant d’una polí-
tica progressista. 

Ja va anunciar des del principi que
neteja i seguretat serien dues de
les seves prioritats. Una altra va
dir que seria l’habitatge...
És la principal font de desigualtat
que hi ha ara mateix a la ciutat.

Creu que avui dia és una quimera
imaginar una Barcelona amb un
lloguer mitjà de 800 euros? 
El que no és una quimera és que al
final del mandat puguem tenir al
voltant de 5.000 habitatges que ja
puguin sortir al mercat de lloguer
protegit per 500 euros de mitjana. Hi
podrien haver 13.000 beneficiaris di-
rectes d’aquesta mesura. I això no és
poc. Però no té l’escala suficient per-
què sigui una solució estructural, és
clar. Perquè ho sigui, precisament ens
cal això: escala. També metropoli-
tana. Necessitaríem uns 200.000 ha-
bitatges en els pròxims 15 o 20 anys. 

Per tant, acabar aquest mandat
amb una baixada dels lloguers,

per poca que sigui, no ho promet,
doncs...
No... Hem de ser realistes i dir la ve-
ritat. No hi ha solucions màgiques.
Farem tot el que estigui a les nostres
mans, però jo no diré que d’aquí a
quatre anys baixaran els lloguers.
Crec que en aquest mandat acon-
seguirem contenir el preu dels llo-
guers lliures i augmentar l’oferta de
lloguer protegit. Això sí que ho puc

dir. Però amb això no s’arregla el
problema, que és molt complex i té
moltes variables. Per exemple, més
metro. Si tenim més metro, l’habi-
tatge serà més assequible. Perquè si
tens més metro, la ciutat real es fa
més gran. Per això hem d’ampliar les
línies de metro i augmentar la con-
nectivitat. Hem d’apostar pel metro.

Vostè també ha dit que vol apos-
tar per la cultura. Xavier Marcé,
regidor d’aquest àmbit, diu que
“cal repensar la relació entre els
grans festivals de música i la ciu-
tat”, perquè, “a dins d’una ciutat,
un festival amb 80.000 persones
és complicat”, i posa com a exem-
ples de festivals que cal repensar
el Sonar i el Primavera Sound. Ho
comparteix?
Jo crec que sobretot hem de defen-
sar el fet que hem aconseguit ser,
com a ciutat, un referent mundial
dels grans festivals de música. Penso
que és un guany per al sistema cul-
tural barceloní indiscutible. Però el
que és un gran avantatge pot aca-
bar convertint-se en una contrain-
dicació quan hi ha un excés. Tot té

un límit. En aquest sentit, jo com-
parteixo el que hi ha al darrere de la
reflexió del regidor Marcé, que és
que també s’haurien de repensar els
espais dels festivals en clau metro-
politana. No cal que tot passi a la
ciutat de Barcelona. Hem d’anar
canviant aquesta visió, i no viure-ho
com una pèrdua si un festival deci-
deix moure’s de ciutat. Es poden
buscar llocs alternatius si altres ciu-
tats de la primera corona metropo-
litana així ho volen.

Ara que parla en clau metropoli-
tana, cap a on s’imagina que ha
d’anar Barcelona i la seva àrea
metropolitana? Quin vol que sigui
el seu llegat com a alcalde i presi-
dent de l’AMB, en aquest sentit? 
No estem en política per deixar lle-
gats... En tot cas, en aquest mandat
tinc com a objectiu haver elaborat ja
el Pla de Desenvolupament Urbanís-
tic de l’àrea metropolitana, que, per-
què tothom ens entengui, és la
plantilla sobre la qual dibuixarem l’à-
rea metropolitana del futur. És a dir,
quant d’espai dediquem al transport
públic, a l’habitatge, a l’economia i de
quin tipus... M’agradaria que això es
deixés tancat en aquest mandat. I en
el següent mandat crec que s’haurà
d’obrir la reflexió d’ampliar l’Àrea Me-
tropolitana, competencialment i ter-
ritorialment. Ens fa falta créixer en
competències, cosa que no serà fàcil
perquè altres administracions les
hauran de cedir, i en termes de terri-
tori. En els pròxims 10 o 15 anys l’Àrea
Metropolitana s’haurà d’ampliar a tot
l’arc que va des de Vilanova fins a Ma-
taró, passant pels dos Vallesos. Perquè
aquesta és la regió metropolitana
que ens dona escala. La metròpoli
real. I hem de caminar cap aquí.

Hem començat citant aquell con-
curs de paelles de Can Clos, que va
ser el seu primer acte públic com a
alcalde. Amb quin acte li agrada-
ria poder acabar aquest mandat?
[Pensa] Entregant la clau 5.000 dels
habitatges de lloguer assequible que
estem fent a la ciutat.<

“S’haurien de
repensar els
espais dels
festivals en clau
metropolitana” “Jo no diré que

d'aquí a quatre
anys baixaran
els lloguers; 
cal ser realistes”

“Portarem
l'alcaldia cada

primera setmana
de mes a un

districte diferent. 
Fins i tot aniré 
a sopar a casa 

de veïns”

Entrevista
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HISTÒRIA4L’Ajuntament ja ha
acabat l’excavació i el buidatge de
runa del refugi antiaeri 292 del
carrer de Piquer que va comen-
çar el febrer d’enguany. I és que
en el marc de la pacificació d’a-
quest carrer que va començar
l’estiu de l’any passat, el 22 de fe-
brer l’equip d’arqueòlegs va tro-
bar el refugi 292 a l’encreuament
amb Nou de la Rambla.

Així, des del moment en què
es va trobar aquesta estructura
de defensa antiaèria de la Guer-
ra Civil, que s’hi ha estat treba-
llant per buidar de runa la gale-
ria d’uns 40 metres de llarg. A
més, l’excavació ha estat costo-
sa i es va allargar fins a finals d’a-
gost perquè s’ha hagut de treu-
re manualment tota la runa.

El refugi 292 presenta un
molt bon estat de conservació i
destaca especialment per la qua-
litat i presència de cinc rètols ori-
ginals i ben conservats a l’interior.
Els cartells, escrits amb lletra

blava sobre fons blanc, quatre en
castellà i un en català, donen in-
dicacions de com comportar-se a
l’interior del refugi: des de la
conveniència de pagar per acce-
dir-hi, a la necessitat de cedir els
seients o mantenir silenci.

Al setembre i a l’octubre
s’han estat fent els treballs de

documentació del refugi, que in-
clouen un escàner 3D per tenir
una vista general, a més de fo-
tografies.

Amb tot, la regidoria de Me-
mòria Democràtica i el Distric-
te de Sants-Montjuïc estan es-
tudiant la manera d’obrir al re-
fugi al públic un cop enllestit.

El regufi antiaeri 292 s’ha mantingut en molt bon estat. Foto: Ajuntament

El refugi antiaeri 292 del carrer
de Piquer ja és al descobert

» S’han trobat cartells a l’interior amb bon estat de conservació
» Ara s’està documentant l’estructura de defensa de la Guerra Civil

L’Ajuntament estudia eliminar
un entorn escolar pacificat

URBANISME4L’Ajuntament es-
tudiat fer desaparèixer l’entorn
escolar pacificat de l’Escola Sant
Francesc Xavier només sis me-
sos després d’entrar en funcio-
nament. Així ho explica betevé,
qui diu que tot i ser una remo-
delació que va comptar amb el
suport dels veïns i del centre, “no
ha tingut el resultat desitjat”.

I és que la problemàtica
que el veïnat ha detectat és
que, tot i que en l’horari esco-
lar facilita els accessos a l’es-

cola, la pacificació ha estat una
porta d’entrada perquè joves
d’entre 20 i 30 anys s’hi acu-
mulin durant la nit a consumir
alcohol i drogues.

A més, segons l’Ajuntament
és un grup que monopolitza l’es-
pai a la nit i que causa conflictes
de convivència, incivisme i inse-
guretat. És per aquests motius
que el consistori s’està plantejant
fer desaparèixer la pacificació,
mentre que els veïns del Poble-
sec demanen més control.

L’Escola Sant Francesc Xavier abans de la pacificació. Foto: Ajuntament

Successos | Detingut per robar la caixa registradora d’un bar
Els Mossos d’Esquadra van detenir un home com a presumpte autor de dos robatoris
violents al districte els dies 4 i 7 de setembre. Primer va robar els diners de la caixa

registradora d’un bar i en el segon va estirar la bossa de mà a una dona.

CULTURA4L’escriptor Francisco
Casavella –pseudònim de Fran-
cisco García Hortelano– va morir
de forma sobtada el 17 de desem-
bre de 2008, deixant un buit ir-
reemplaçable en la literatura bar-
celonina. Diumenge passat, 15
d’octubre, l’autor de la novel·la de
culte El día del Watusihauria fet
seixanta anys. Coincidint amb
aquest dia, la ciutat que el va veu-
re néixer, i que tan bé va retratar
ell a les seves obres, li va retre un
gran homenatge, malgrat la pluja. 

Aquest no era, ni de bon tros,
el primer homenatge que se li
feia, però sí el més ambiciós.
“Fins ara havíem fet homenatges
d’amics i per a amics, eren més
aviat trobades per recordar-lo.
Ara això ha agafat una altra vo-
lada”, reconeixia fa uns dies el co-
missari de l’homenatge i cosí de
Casavella, l’escriptor Miqui Ote-
ro, que destacava l’impuls de Bi-
blioteques de Barcelona i l’ICUB.
Lluny de concentrar-se en un
únic acte solemne, l’homenatge a

Casavella va omplir tota una jor-
nada de rutes literàries, debats,
concerts i monòlegs musicats. 

Al matí, els escenaris van ser
el Poble-sec, Sant Antoni i el Ra-
val, el territori Casavella, on es van
fer tres rutes literàries simultànies.
A la tarda, l’activitat es va traslla-
dar al Castell de Montjuïc, que va
tenir moments de tot: de música
i festa, sí, però també de reflexió
i diàleg al voltant del gran es-
criptor que va ser Casavella i de la
qualitat de la seva obra.

Un homenatge merescut

Un moment de l’homenatge a Francisco Casavella. Foto: Ajuntament
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CREU COBERTA - BUTLLETÍ Nº 437

Creu Coberta
18 d’octubre del 2023



Com cada any, el Poble Espanyol
celebra Halloween amb una activitat
dirigida al públic familiar, ‘Creepy
Family’, enguany versionada i plena
de novetats per tal de millorar l’expe-
riència dels visitants. L’activitat es
basa en un argument elaborat al vol-
tant de l’encanteri de la Maligna
Bruixa, que ha enverinat les cara-
basses dels horts del Poble, típiques
de la temporada de tardor. 

Tots els habitants, en menjar-les,
han quedat maleïts. Per això, ‘Creep
Family’ proposa un recorregut d’una
hora o una  hora i mitja pel recinte,
animat per una trentena de personat-
ges i durant el qual les famílies, amb
el seu enginy i habilitat, hauran de re-
soldre diferents proves
terroríficament divertides, com ara

entrar a dues cases encantades ple-
nes de misteris i ensurts. La seva
missió serà trobar tots els ingredients
necessaris per trencar el maligne en-
canteri i així salvar del mal el Poble.

L’activitat tindrà lloc de 10 h a 18 h
els dies 21, 22, 28 i 29 d’octubre, 1,
4, 5, 11 i 12 de novembre. 

Per primera vegada el Poble 
Espanyol ofereix una activitat 
de Halloween per a adults
Aquest any el Poble Espanyol fa un
pas més enllà de la celebració d'a-
questa activitat de tardor i ofereix
‘Creepy Extreme’, una versió espe-
cialment adaptada i dissenyada per
a joves i adults amants d’aquesta
festivitat que vulguin passar una
bona estona amb amics.

Durant l’activitat, d’una hora de
durada, aproximadament, els visi-
tants aniran guiats per una trentena
d’actors tematitzats de personatges
terrorífics i hauran de resoldre dife-
rents proves i misteris al llarg d’un re-
corregut pel recinte, que inclourà
l‘accés a dues Scream Houses.

L’activitat es realitzarà de 19 h
fins a la mitjanit els dies 21, 27, 28
i 29 d’octubre, 1, 3 i 4 de novem-
bre. Cal reservar cita en línia a la pà-
gina web www.poble-espanyol.com
L’entrada a ‘Creepy Extreme’ inclou
la visita al Poble Espanyol.
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Comerç i tradició es tornen a
donar la mà al Carrer de Sants 
FIRA4Sants Establiments Units
ja ho té tot a punt per celebrar
aquest dissabte la quarta edició
de la Jornada de Tradicions Ca-
talanes, Sants-Tradicat. La jor-
nada festiva, que també és la tra-
dicional mostra de comerç de
tardor, se celebrarà al carrer de
Sants entre Joanot Martorell i
l’avinguda Madrid.

Així doncs, al llarg del dia el
públic podrà gaudir d’activi-
tats relacionades amb la cultu-
ra i les tradicions populars com
ara una cercavila de bastoners,
majorets amb música tradicio-

nal catalana, cobla o sardanes,
entre d’altres. I, al mateix
temps, de 1.500 metres de co-
merç i artesania.

Des de Sants Establiments
Units reivindiquen que aquesta
trobada “segueix consolidant-
se com un esdeveniment que re-
ivindica i celebra amb orgull les
arrels culturals i històriques ca-
talanes”. Al mateix temps, l’en-
titat destaca que enguany l’A-
juntament ha inclòs l’esdeveni-
ment a les pàgines web oficials
de Turisme, Visit Barcelona i
BCNx10.

ART4L’associació de comer-
ciants de Creu Coberta ha im-
pulsat la seva Fira d’Il·lustració
particular coincidint amb la ce-
lebració de l’Any Picasso al co-
merç barceloní. L’esdeveniment
tindrà lloc aquest dissabte, 21
d’octubre, al Meeting Point, si-
tuat al número 26 de Creu Co-
berta. L’entitat organitzadora
ha preparat actes per a tots els
públics que ompliran tot el dia.

Al Meeting Point, doncs, hi
haurà un mercat d’il·lustradors
instal·lat des de les onze del
matí i fins a les vuit del vespre.
Tot i això, la presentació oficial
de la fira es farà a la una del mig-
dia i inclourà una actuació dels
Papallassos i de la comparsa
Picasso. D’altra banda, al llarg
del matí, els assistents a la fira
podran veure en directe l’elabo-
ració d’un mural dedicat a les do-
nes de la ciutat ucraïnesa de
Mariúpol, molt afectada per la
guerra contra Rússia. Final-
ment, a la tarda, de cinc a set,
l’associació Mexcat oferirà un ta-
ller de pintar màscares.

En paral·lel, diversos comer-
ços de Creu Coberta compten
amb obres exposades als seus
aparadors aquesta setmana.

CONCURS INFANTIL
Els nens i nenes, així com els
adolescents, també seran pro-
tagonistes de la Fira d’Il·lustra-
ció. Els impulsors de l’esdeve-
niment han preparat el Con-

curs d’Il·lustració Infantil i Ju-
venil de Creu Coberta, amb una
categoria per a infants de cinc a
onze anys i una altra per a nois
i noies de dotze a disset anys. Els
participants han de presentar les
seves il·lustracions el mateix
dissabte durant la fira, concre-
tament a l’estand d’Esther Vol-
tà. Hi ha dos premis de cin-
quanta euros en vals de compra. 

Alguns aparadors de Creu Coberta exposaran obres. Foto: Creu Coberta

Creu Coberta estrena la Fira
d’Il·lustració aquest dissabte

Una edició anterior del Sants-Tradicat. Foto: Carrer de Sants

Cambra | Salva Vendrell, vocal del comitè executiu
El vicepresident de Barcelona Comerç, Salva Vendrell, va assumir el dia 9 una
de les vocalies del nou comitè executiu de la Cambra de Comerç de Barcelona.

“El comerç de proximitat està de festa”, van celebrar des de la fundació. 
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Les històries que a conti-
nuació relatem poden
semblar d’altres latituds.
Poden semblar extretes

de pel·lícules lacrimògenes. Ex-
cepcions que confirmen una regla
que podria articular-se de la se-
güent manera: el nostre sistema
educatiu, tot i les mancances, fun-
ciona prou bé. Malgrat això, les se-
güents històries són fruit de pre-
guntar a persones que treballen en
centres de la perifèria quina mena
de situacions es troben en el seu
dia a dia. Com són els alumnes
amb els quals tracten? Quines
problemàtiques tenen? No han fet
falta grans investigacions. No-
més unes quantes preguntes han
fet aflorar les escenes que aparei-
xen en aquest reportatge. 

Com resa la frase arquetípica
del periodisme, les següents his-
tòries poden ferir sensibilitats. A
més, demostren que tenim un
greu problema: mentre que els
centres educatius que apareixen
en sèries de televisió com, per ex-
emple, la famosa Merlísón uns, a
la perifèria la realitat és ben dife-
rent. En els primers, la majoria d’a-
lumnes són blancs i pràcticament
no tenen problemes econòmics.
En els segons, una part important
de l’alumnat ve de famílies mi-
grants i pobres. Hem agafat his-
tòries de l’Hospitalet i del Prat, en-
tre altres municipis, però també de
perifèries que hi ha a Barcelona, al
Raval o Nou Barris. No especifi-
carem a quins indrets corresponen
per no estigmatitzar les localitats
i barris on es produeixen. 

ADOLESCÈNCIA
L’alumna era una nena de 14 anys
que cursava segon d’ESO. “De
vegades venia sota els efectes de les
drogues”, explica la treballadora
social d’un centre educatiu d’un
municipi a tocar de Barcelona.
“Podia venir trista, enfadada o eu-
fòrica”, afegeix. A l’institut es van
posar a indagar el que estava pas-
sant quan van veure que la noia
podia desaparèixer durant tres
dies seguits. Aleshores van con-
tactar amb el pare de la nena, que
els va explicar que ell i la nena ha-
vien marxat de Llatinoamèrica
després que la mare els abando-
nés per anar-se’n amb un altre
home. “Hi havia un dol migrato-
ri clar i el pare, per evitar el con-
flicte amb la nena, li deixava fer el
que volia”, explica la treballadora
entrevistada. 

Ell els hi va detallar tot quan ja
no podia més. “L’endemà, un noi
del centre ens va explicar que el dis-
sabte anterior estava en un local que
regentava un home d’uns 30 anys
i va veure que la seva companya de
classe també hi era”, afirma la pro-
fessional. Segons el relat de l’ado-
lescent, l’home major d’edat donava
drogues a menors del barri, i quan
la nena de l’escola va perdre el sen-
tit, l’home se la va endur a una ha-
bitació que va tancar amb clau. “El
noi i un amic seu van estar picant
a la porta perquè l’home deixés sor-
tir la nena, i quan ho va fer, ella no
portava els sostenidors”, diu l’en-
trevistada. “L’alumne no en va vo-

ler donar més detalls perquè en
aquesta mena de centres funciona
la llei del silenci. Si parles més del
compte, ets un xivato”, afegeix.

Les indagacions van continuar,
i una bona amiga de la nena va con-
firmar la pitjor sospita: allò no era
esporàdic. L’home de 30 anys te-
nia relacions amb la nena de 14, as-
síduament. “No ens ho crèiem.
Vam preguntar per la ubicació del
local, però quan l’amiga estava a
punt de donar-nos el punt exacte
on es produïa tot allò, va dir que no

volia continuar parlant”, lamenta
la professional. Finalment, des del
centre es va decidir enviar un cor-
reu electrònic als Mossos, que van
dir que estudiarien el cas. “No sa-
bem com està l’assumpte”, conclou
qui explica aquesta història. 

Sense aquest nivell de foscor,
tres professors d’un altre institut
d’ESO ens expliquen que la màxi-
ma complexitat amb la qual es tro-
ben són els alumnes que tenen “fa-
mílies amb drogodependents i
pares i mares alcohòlics”. “Sovint

reben violència a casa, i quan ve-
nen al centre ho fan alterats”, di-
uen. Reprodueixen el clima que ve-
uen a casa contra els mateixos do-
cents o els companys de classe. “Et
diuen que els seus pares són nar-
cos i que tenen plantacions de
marihuana per confrontar-te”, ex-
pliquen. En altres casos, fins i tot
“hi ha por de castigar certs alum-
nes perquè són de famílies pode-
roses que tenen influència en l’e-
quip directiu i a Inspecció”. 

Són casos comuns, però no fre-

qüents, ja que normalment els
problemes amb els quals s’en-
fronten els docents són més lleus.
“Hi ha alumnes que venen a es-
calfar la cadira perquè els serveis
socials no molestin les seves fa-
mílies, però que en realitat no vo-
len aprendre res i al final dels anys
són pràcticament analfabets”, diu
una de les mestres, en aquest cas
de català, que afegeix que al seu
centre cap alumne parla la llengua
i són molts els docents que tam-
poc ho fan. Segons explica, les fa-

Hi ha un percentatge d'assistència mínima obligatòria per continuar cobrant prestacions socials. Foto: Elisenda Rosanas/ACN

Parlem amb docents i treballadors socials de centres educatius amb
complexitat perquè ens expliquin quina mena d’històries es troben en el seu dia
a dia. A diferència del que veiem en sèries de televisió, les problemàtiques a les
escoles i instituts de perifèria, com es diu popularment, poden ferir sensibilitats.

El rostre més fosc de
l’educació de perifèria



17 | 

líniasants.cat18 de octubre del 2023El reportatge del mes

n Si parlem de perifèria i educació,
hem d’esmentar un concepte: la se-
gregació. Ens referim al procés mit-
jançant el qual alguns centres acu-
mulen la majoria d’alumnes amb pro-
blemes econòmics i d’origen migrant
i, per tant, sense coneixement del ca-
talà o del castellà. No obstant això, la
portaveu del sindicat USTEC, Iolanda
Segura, assenyala que actualment el
motiu més gran de segregació té a
veure amb la classe social.

Així mateix, segons el darrer infor-
me de la Sindicatura de Greuges de
Catalunya, dels 30 centres catalans on

més segregació escolar hi ha a Primà-
ria, 21 es troben a la regió metropoli-
tana de Barcelona. Pel que fa a la Se-
cundària, la relació és menor, ja que
els municipis de la regió metropolita-
na més segregats no són més de vint.

Això, en paraules de la Fundació
Bofill, significa que en indrets com Ri-
pollet, Badalona, l’Hospitalet o Sant
Adrià de Besòs hi ha centres que con-
centren molts alumnes vulnerables,
mentre que altres municipis com l’A-
metlla del Vallès o Alella tenen molts
més alumnes benestants. En el cas de
la metròpoli, la segregació és tan ele-
vada perquè les famílies amb més re-
cursos busquen centres on hi hagi
menys persones vulnerables.

És un problema greu, perquè la
segregació suposa una discrimina-
ció entre infants i joves de diferents
classes socials. “Perjudica les opor-
tunitats, ja que al final de la seva
vida educativa, els alumnes en cen-
tres segregats és com si tinguessin
2,5 anys menys cursats”, explica Ma-
ria Segurola, de la Fundació Bofill.
“Hi ha centres on el 80% de l’alum-
nat està en risc de pobresa”, afegeix.
En aquests centres educatius, l’a-
bandonament escolar és més gran i
això, al final, també té repercussions
en l’ocupabilitat.

Sigui com sigui, la segregació s’ha
reduït en els darrers anys per les dife-
rents iniciatives impulsades des de les
institucions, com el Pacte contra la se-
gregació. Malgrat això, queda camí
per recórrer. Des de la CGT apunten
que una mesura que podria actuar
com a pedaç seria “distribuir l’alum-
nat vulnerable de manera equitativa
pel conjunt de centres”. És, però, un
problema que va molt més enllà. El
sistema educatiu, amb una forta pre-
sència d’escoles concertades i priva-
des, només fa que aprofundir l’abis-
me entre alumnes. “Quina mena de
societat té escoles on hi ha alumnes
que no han trobat altres alumnes que
no són com ells?”, reflexiona Segurola.

Segregació escolar

mílies tenen molt clar que hi ha un
percentatge d’assistència míni-
ma obligatòria per continuar co-
brant prestacions socials, i ella sent
com aquesta mena de nois i noies
estan a l’institut com si fos una fei-
na per no perdre els diners. “Em
sembla terrorífic”, admet. 

Per a un docent que fins a l’a-
ny passat treballava en un centre
perifèric a Barcelona, el més com-
plicat de la seva feina són l’ab-
sentisme i les manques de res-
pecte, sobretot dels nois. “El més
difícil va ser quan un alumne
se’m va encarar després que li de-
manés que es comportés d’una
manera respectuosa”, diu. Ara
treballa al Vallès i se’n fa creus del
respecte dels alumnes. “Quan de-
manes que facin un exercici, el fan.
És increïble”, afirma. 

INFÀNCIA
Fa dies que la mestra de Primària
que ens relata la següent història
està angoixada. No és que li hagi
passat res a ella directament, sinó
que a l’escola on treballa ha tingut
una situació difícil de sostenir, de
les més difícils amb què s’ha tro-
bat en tota la seva carrera. Una
mare i els seus quatre fills, una de
les quals no arriba als dos anys, van
ser desnonats del pis on vivien i
van haver de passar la primera nit

al carrer. “La manca de recursos
econòmics que tenen algunes fa-
mílies és molt dura i és molt difí-
cil no implicar-t’hi a nivell emo-
cional i no endur-t’ho a casa”, ex-
plica la mestra. La mare de quatre
criatures compartia pis amb una
altra dona i la seva filla, que dor-
mien al sofà. Tot i que pagaven, es
tractava d’un pis ocupat per una
màfia que els el rellogava. Elles no
tenien papers i no podien entrar en
el circuit legal de l’habitatge. “No
vull ni saber on van dormir la nit
que els van desnonar”, diu la mes-
tra per afegir que la policia només
els va donar unes mantes i se’n va
despreocupar per complet. 

El problema, amb tot, venia
de lluny. “Aquesta noia és molt
jove i va escapar d’una relació de
maltractament, i ara té depres-
sió”, explica. De fet, tenia un
subsidi per comprar aliments,
però era incapaç de gastar-lo
adequadament perquè els nens
mengessin com cal. “Venien sen-
se haver sopat ni esmorzat”,
apunta. Quan els van desnonar,
la mestra, en conèixer la situació,
va preparar entrepans, i amb
altres docents va ajudar la mare
a buscar un alberg. “A l’equipa-
ment han de sortir al matí a
primera hora i ella em pregunta
què pot fer el cap de setmana...

“Ensenyar el subjecte 
i el predicat és la cosa
menys important 
del món amb aquests
joves, però fent-ho
estableixes uns vincles
i això és positiu 
per a ells”

Ara que fa bon temps, li dic que
vagi al parc”, relata.

No obstant això, la mestra re-
coneix que aquesta no és la tòni-
ca general de l’escola on treballa.
“Els conflictes més habituals no
són de violència directa”, explica.
“Són alumnes amb dificultats per
estar a les aules, perquè venen de
famílies desestructurades i tenen
problemes emocionals, i per tot
això els costa seguir el curs”, diu. 

Així mateix, un altre mestre de
Barcelona relata situacions simi-
lars que, sense arribar a l’extrem
de la mare desnonada, mostren la
fragilitat de les famílies amb pocs
recursos. “Alguns infants venen
sense esmorzar. Encara que no és
la tònica, tampoc són casos aïllats”,
afirma. “També venen amb la
roba que fa pudor perquè fa dies
que els seus pares no els la canvien
ni la renten”, afegeix. 

COMPENSA?
Les situacions que hem recollit són
només algunes de les moltes que
els milers de docents que treballen
al sistema educatiu català en cen-
tres de la perifèria podrien es-
mentar. Davant d’això, la pre-
gunta és clara: compensa aques-
ta feina més enllà de la retribució
econòmica? La resposta és un sí
rotund. “La part més bonica és el

vincle que crees amb els alumnes”,
afirma la treballadora social. Se-
gons el seu punt de vista, el cen-
tre és, per a molts alumnes, un re-
fugi; l’indret on reben tota l’escolta
que de vegades no tenen a casa.
“Agraeixen que els facis cas, bus-
quen l’atenció i són molt agraïts
quan la reben”, afirma un docent
de Secundària per afegir que, sal-
vant les distàncies, els professors
es converteixen en “germans grans
o cosins”. “Hi ha un punt d’amor
mutu que omple i és molt bonic”,
considera. Per la seva banda, la do-
cent de català recalca que “ense-
nyar el subjecte i el predicat és la
cosa menys important del món
amb aquests joves, però fent-ho
estableixes uns vincles i això és po-
sitiu per a ells”, assenyala. 

Els docents dels més menuts
tenen la mateixa sensació. “Hi ha
dies en què no hi trobes la part po-
sitiva”, afirma la mestra que ha atès
la mare desnonada. Malgrat això,
ho reconsidera i diu que “el més
bonic és veure que, per a molts in-
fants, l’escola és una bombolla on
són feliços i se senten protegits i
estimats”.

“Hi ha alumnes 
que venen a l’institut 
a escalfar la cadira
perquè els serveis
socials no molestin 
les seves famílies, 
però que en realitat 
no volen aprendre res”

“Al final de la seva vida educativa, 
els alumnes en escoles i instituts segregats 
és com si tinguessin 2,5 anys menys cursats”

Un reportatge
d’Albert 
Alexandre
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BARCELONA
districte a districte

CIUTAT VELLA | Més de 80 col·lectius,
agents, entitats i associacions participen en
el festival Raval(s), una programació socio-
cultural i artística formada per un gran
nombre d’activitats, desenvolupades de
manera col·laborativa entre les diferents
comunitats que viuen i treballen al Raval.
La cita és del 9 al 12 de novembre a dife-
rents espais del barri. Trobareu tota la pro-
gramació sobre el festival a la pàgina web
visitbarcelona.com/BCNX10.

L’objectiu de l’esdeveniment, que se ce-
lebra des de fa vint anys, és mostrar el ta-
lent de proximitat i com conviuen les
comunitats: tots els diversos Raval(s) que
hi ha al barri. El festival és una de les activi-
tats del programa BCNx10, impulsat per
l’Ajuntament amb fons de l’impost turístic
i gestionat per Turisme de Barcelona. 

MOLTES NOVETATS 
Hem demanat a Gemma Ferreón, respon-
sable de l’àmbit sociocultural de la Fun-
dació Tot Raval, que ens avanci alguns
dels moments clau de la pròxima edició.
Ens ha destacat el concert de divendres a
la sala Paral·lel 62, on actuaran grups

emergents del barri triats entre més de
quaranta propostes artístiques. A més, els
grups protagonistes passaran a formar
part del programa de músiques emer-
gents de la sala, una de les més emble-
màtiques de Barcelona, perquè aquest és
també l’objectiu, segons Ferreón: “Vincular-
los als projectes musicals que hi ha al barri i
així impulsar la seva carrera i mostrar a tot-
hom el talent musical que hi ha al Raval”. 

Un altre dels punts forts és l’Espai de
Dones, que enguany s’amplia amb la invo-
lucració de moltes més entitats, les quals
oferiran les seves aportacions, des de ta-
llers de sexualitat, coaching menstrual o
bricolatge fins a activitats culturals, com ara
debats i sessions de curtmetratges. 

I també ho és l’Espai Jove, amb danses
urbanes, bàsquet i un taller d’arqueologia
entorn del jaciment prehistòric de la plaça

Folch i Torres. Aquest jaciment, un dels
més grans d’Espanya, però també l’espai
dels horts comunitaris o la gran festa del
diumenge a la tarda a la rambla del Raval,
“un lloc de trobada per a la cultura catalana
i per a totes les altres cultures del Raval”, són
bons motius “per anar canviant la narrativa
del barri”. “Tenim moltes coses que no
tenen res a veure amb el que es veu als mit-
jans de comunicació”, conclou Ferreón.<

HORTA – GUINARDÓ | El Futbol Club Martinenc orga-
nitza, des de l’any 2013, la cursa Cros 3 Turons - La Dia-
blada, una competició exigent que recorre els paisatges
espectaculars del Parc dels Tres Turons. L’edició d’en-
guany tindrà lloc el 19 de novembre i la sortida serà a les
8:30 h des de la plaça Alfons X. Més enllà del repte es-
portiu, la cursa és una molt bona ocasió per descobrir un
parc de gran bellesa encara força desconegut. I és per
això que aquesta és una les activitats del programa
BCNx10, impulsat per l’Ajuntament amb fons de l’impost
turístic i gestionat per Turisme de Barcelona. 

El Cros 3 Turons - La Diablada va néixer l’any 2013
amb el desig de descobrir, dins de la ciutat de Barcelona,
un indret incomparable per a la pràctica de l’esport a l’a-
ire lliure com és el Parc dels Tres Turons. Això sí, la prova
es caracteritza per la seva duresa, perquè inclou forts
desnivells, i per tal de preservar el medi natural i evitar
aglomeracions només està oberta a 555 participants, un
nombre de places molt per sota de la demanda habitual,

especialment en aquesta edició, ja que la cursa comp-
tarà amb corredors internacionals molt interessats en la
prova esportiva i en el fet que se celebri precisament en
un dels barris de Barcelona. 

TURISME ESPORTIU AL DISTRICTE
Alfred Porcar, director general del Futbol Club Martinenc,
destaca que l’ampliació del recorregut d’aquesta cursa
tradicional ha cridat l’atenció d’atletes de fora de Cata-
lunya i de l’estranger: “Gent que li agrada aquest tipus de
turisme esportiu ha contactat amb nosaltres i els hem
preparat el que nosaltres anomenem la 3 Turons expe-
rience, que inclou la participació en la cursa i una sèrie de
recomanacions d’espais turístics fora del circuit usual i
ubicats al nostre districte”. D’aquesta manera, “els turistes
descobriran els llocs on anem els que som d’aquí. Els
nostres comerços locals. Tot el que no surt a les guies”,
diu Porcar. Trobareu tota la programació i el formulari
d’inscripció al web visitbarcelona.com/BCNX10.<

Tots els Raval(s) junts 
en un sol festival cultural
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Esportistes internacionals s’apunten 
a la  cursa  Cros 3 Turons - La Diablada    

Un dels objectius 
del festival és mostrar

el talent que hi ha 
al barri del Raval
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Escaneja aquest
codi QR i no et
perdis res!

Festa del vi novell al
celler de Collserola

SARRIÀ – SANT GERVASI | Sant Martí era
una data ben assenyalada per a la pagesia
catalana. Per la matança del porc, evident-
ment, però també per l’arribada del vi no-
vell, el primer vi de l’anyada, després de la
verema. La Jornada del Vi Novell, que cada
any se celebra a la Masia Can Calopa de
Dalt, és un homenatge i alhora una reivin-
dicació d’aquella festa i d’aquelles comu-
nitats agràries tan presents a Barcelona.
Enguany la celebració tindrà lloc l’11 de
novembre, des de les 11 h fins a les 18 h, i
l’entrada costarà 15 euros per als adults i 5
euros per als menors de cinc anys. 

Hi trobareu tastos guiats de vi i d’oli,
àpats populars i actuacions musicals per
amenitzar la visita, però sobretot moltes
activitats familiars i infantils de divulgació
perquè els infants descobreixin les vinyes,
els animals de granja i com era el dia a dia
en una casa de pagès. La jornada és una de
les activitats del programa BCNx10, impul-
sat per l’Ajuntament amb fons de l’impost
turístic i gestionat per Turisme de Barce-
lona. Trobareu més informació a la pàgina
web visitbarcelona.com/BCNX10.

VINS I OLIS DE COLLSEROLA 
Per a Maria Dolors Llonch, presidenta de la
Cooperativa L’Olivera, que gestiona Can
Calopa, la jornada  “és un gran moment per
retre homenatge a la tradició vitivinícola al
pla de Barcelona i especialment a Collse-
rola, i també per donar a conèixer la vinya
i el celler que hem recuperat”.  

Llonch explica que des de Pedralbes
fins al Vallès tot era vinya, “una al costat de
l’altra”, i que afortunadament la tradició
s’està recuperant gràcies a la iniciativa d’al-
guns propietaris, que estan tornant a plan-
tar vinya. I també es recupera la producció
d’oli, que estarà ben representada a la jor-
nada amb alguns productors locals d’oli de
la Serra de Collserola.< Foto: Ajuntament de Barcelona

Can Calopa acull una
jornada per celebrar

Sant Martí i el primer vi
de la temporada 



| 20

Esports Futbol | La UE Sants rep el CF Can Vidalet 
El conjunt de Borja López rebrà el pròxim diumenge 22 d’octubre a les 12.30 hores

el CF Can Vidalet, en partit corresponent a la sisena jornada de la Lliga Elit. 
La UE Sants hi arribarà després de l’empat (0-0) contra la UE Vic del passat dia 14. 

“T’has fitxat que hi ha persones
que somriuen amb els ulls?”, em
pregunta l’Albert Pla (1941), men-
tre em somriu amb la mirada. Li
encanta transmetre la seva ener-
gia amb una abraçada i conversar
amb pausa. Seria un bon narrador
de documentals: “De petit espe-
rava amb candeletes que sortís el
sobre amb el cromo de la meva
primera col·lecció. Aquest àlbum
n’és una còpia, tinc l’original a casa.
Són 20 cromos del Barça de la
temporada 1952-1953 i cada set-
mana n’apareixia un de nou i per
ordre. Mai et sortia cap repetit”.

Pot semblar que fos una
col·lecció molt fàcil de comple-
tar, perquè, a més, l’Albert tenia
reservat el seu tresor al quiosc,
però no ho era. “Mai els podré
agrair prou als pares, el Pere i la
Maria, l’esforç que feien, perquè
eren temps molt difícils. També
col·leccionava els còmics de l’Ins-
pector Dan. Eren dues despeses
i havia de fer guardiola. Són
col·leccions que m’han acompa-
nyat fins als meus 82 anys i no
les venc perquè formen part del
meu camí”, matisa, orgullós. 

De seguida m’ensenya el seu
àlbum del Mundial d’Espanya de
1982, el del Naranjito. Els cromos
estan perfectament enganxats i Pla
hi anava apuntant els resultats dels
matxs de cada jornada d’un cam-
pionat que va coronar la Itàlia de
Paolo Rossi. “Col·leccionar cromos
et regala molts moments com-
partits, com quan algú et dona el
cromo que et falta i tu li pots cor-

respondre amb els que tens repe-
tits”, celebra. Ara col·lecciona ta-
pes de cava. En té unes 19.000.      

Ens coneixem al Museu
Olímpic i de l’Esport Joan An-
toni Samaranch, durant la se-
gona trobada de col·leccionistes,
aquest cop centrada en els cro-
mos de futbol. Una reunió or-
ganitzada per la Fundació Bar-
celona Olímpica i l’Associació
per a la Promoció del Col·lec-
cionisme, més coneguda pel
nom del seu butlletí, El Troc, i de
la qual Pla n’és el vicepresident,
i amb la col·laboració de Panini. 

En Jordi Goñi és un bon amic
de Pla i que, de petit, intercan-
viava cromos  al mercat de Sant
Antoni acompanyat del seu pare,
el Sebastià. Ja de més gran, en
Jordi va començar a col·laborar
amb un servei d’informació ju-
venil i a col·leccionar adhesius
d’aquesta temàtica. Goñi va crear
l’Associació de Col·leccionistes
d’Adhesius de Barcelona (ACAB),
va cofundar l’Associació per a la
Promoció del Col·leccionisme
(ara n’és el secretari) i és un dels
artífexs de la Federació Catalana
d’Associacions de Col·leccionis-
tes. L’objectiu és comú: promo-
cionar i reivindicar el col·leccio-
nisme, que és patrimoni. 

“COL·LECCIONAR ÉS CULTURA” 
Goñi s’ha especialitzat a col·lec-
cionar objectes que incloguin glo-
bus aerostàtics, com calendaris de
butxaca, punts de llibre o mone-
des. “Col·leccionar és cultura, fer
amistats, viatjar i un munt de co-
ses més. Això sí, si vols reunir ma-
terial d’una temàtica concreta,
necessites molts diners o una nau
industrial. Si t’especialitzes, en

general, et caldrà menys espai i
serà més viable”, enraona.    

“Sempre, i encara més quan la
col·lecció creix molt, necessites te-
nir molt ben classificat i ordenat
el material”, intervé el Rossend
Roig, vicepresident del Grup Vi-
tolfílic de Barcelona, associació
santsenca que reuneix col·leccio-
nistes d’anells i litografies. Roig té
més de 50.000 anells de tabac. Ha
vingut amb el seu net, en Martí
Nicolau Roig: “Intento ajudar el
petit a trobar els cromos que li fal-
ten. Si puc fer pujar algú de la fa-
mília al tren del col·leccionisme,
ja és molt, perquè al jovent li
costa molt col·leccionar”.   

Parlant de dificultats, al Ferran
Prats li canvia la cara quan li pre-
gunto pel cromo que més li ha cos-
tat trobar. Sospira mentre concreta
que va ser un de Rubén Cano en

la seva etapa a l’Elche CF (1974-
1976). Ara, per fi, es poden com-
prar els cromos de la Lliga i el
Mundial femenins. “Quan l’esta-
va començant, vaig rebre una pila
de cromos. El premi per tenir el
número 318”, comparteix, mentre
m’ensenya diverses llistes virtuals
de diferents col·leccions. Una ma-
nera ràpida i menys romàntica de
comprovar quants n’hi ha i quants
te’n queden per col·leccionar.   

En Ferran ajuda el seu germà
Jordi Prats a anar completant el
seu somni de tenir tots els àlbums
de la Lliga des del 2000 fins ara.
Gràcies a pàgines com Cromos
repes o el mercat de Sant Anto-
ni, només li falten els dels set pri-
mers anys. El Jordi no conserva
cap cromo de la infància. “Bé, és
possible que a les golfes de casa
dels pares hi hagi els àlbums de

la Lliga 1982-1983 i 1983-1984.
Em faria molta il·lusió que hi fos-
sin...”, desitja en veu alta. S’ha tor-
nat a enamorar dels cromos grà-
cies al seu fill Mario, que ha he-
retat la seva passió pel futbol. 

“No et pots imaginar com
m’agrada obrir els sobres i en-
cara més que em toquin cromos
del Barça. Gaudeixo amb el
‘tengui, falti’ i veient jugar Pedri,
que és tan jove i tan bo... Saps
què? Trobo a faltar Messi, que,
malauradament, d’aquí a po-
quets anys es retirarà...”, con-
fessa en Mario Prats. 

“Quan era petit no teníem
consoles ni mòbils, i els cromos,
els Madelman i l’Scalextric eren
gran part de les meves aficions.
Ara m’encanta veure als cromos
l’evolució dels dissenys i de les
equipacions o el canvi d’aspec-
te dels futbolistes...”, desenvo-
lupa en Francesc Terrón, di-
rector de la Fundació Barcelona
Olímpica i del Museu. 

En Gabriel Riba és biòleg,
però podria haver estat detectiu
i dels bons. Des de fa anys viu al
Perú, el país de naixement de la
seva dona, la Milagros, la Mili.
“Allà, per aquest cromo de Sotil
es pagarien barbaritats. Hi ha
molta més afició al col·leccionis-
me que aquí, tant de cromos
com de joguines”, assegura
aquest entusiasta dels cromos i
targetes dels Mundials de futbol. 

“Gaudeixo dels cromos i de
les coses que tinc i no em frustro
per allò que em falti. És genial
completar una col·lecció, però si
no ho fas, no s’acaba el món, oi?
Continues vivint tranquil·la-
ment. És així o no és així?”, em
pregunta, convençut, Riba. 

Toni Delgado
SANTS-MONTJUÏC

Llarga vida al ‘tengui, falti’
» El Museu Olímpic i de l’Esport acull la segona trobada de col·leccionistes, ara sobre cromos de futbol   
» “Realment col·leccionar cromos et regala molts i molts moments compartits”, celebra l’Albert Pla

L’Albert Pla amb part de la seva col·lecció de cromos. Foto: Toni Delgado
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L’amic retrobat relata a través de la veu
d’un home adult, Hans Schwarz, fill d’u-
na família jueva, la mateixa història d’a-
mistat de fa més de tres dècades amb
Konradin Von Hohenfels, fill d’una famí-
lia aristocràtica de Suàbia. Els nois es co-
neixen a l’escola més famosa de Würt-
tenmber i inicien una intensa relació.

Al Teatre Goya de Barcelona.

Teatre

L’amic retrobat
Fred Uhlman

Claudia del Valle ha viscut el seu debut
discogràfic aquest mes d’octubre. El seu
primer àlbum es diu El que callem (Ac-
qustic) i aplega onze cançons, la majoria
de les quals són en català, tot i que tam-
bé n’hi ha algunes en castellà. L’artista de
Sant Esteve Sesrovires assegura que el
disc és un “viatge íntim i revelador, una
exploració honesta a través de les pors”.

Música

El vídeo viral d’un grup de música pop
cristiana format per diverses germanes
impacta en la vida de l’Enric, un home tur-
mentat per una infància marcada pel fa-
natisme religiós i el jou d’una mare amb
deliris messiànics. Els directors coneguts
amb el nom de “los Javis” s’inspiren en el
grup real Flos Mariae per narrar aquesta
història colpidora rodada a Catalunya.

Pelis i sèries

La mesías
Javier Ambrossi i Javier Calvo

El que callem
Claudia del Valle

Intel·ligència artificial
El Centre de Cultura Contemporània de Barcelona (CCCB)

acull, del 18 d’octubre del 2023 al 17 de març del 2024, l’ex-
posició IA: Intel·ligència artificial, coproduïda amb el Barce-

lona Supercomputing Center. Des de l’organització detallen
que es tracta d’una “exposició sobre la història, el funciona-
ment, les possibilitats creatives i els reptes ètics i legislatius
de la intel·ligència artificial avui”. La mostra convida els visi-
tants a “experimentar amb la IA, conèixer-ne els riscos, des-
cobrir innovacions científiques i artístiques i aprofundir en

una tecnologia decisiva en el futur de la humanitat”.

J U L I O  M A N R I Q U EQUI ÉS?

ÉS FAMÓS PER...

A LES XARXES...

QUÈ HA FET?

La fitxa

No t’ho perdis

A Bruguera, un petit poble al peu del Taga,
hi viu la pastora més vella de Catalunya.
Amb quasi cent anys, la Marina Vilalta se-
gueix exercint un ofici que estima però
que té un futur incert. Un ofici sacrificat
que requereix dedicació i paciència i que
està íntimament lligat a la terra. Aquest lli-
bre és una crida a preservar el coneixe-
ment i les tradicions de les muntanyes. 

Llibres

Una vida a les muntanyes
Abraham Orriols

| Sonic Superstars
Tornen les aventures d’acció i plataformes de Sonic a les místiques Northstar

Islands. Disponible per a PC, PS4 i 5, Switch, i Xbox One i Series X/S.
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Nissaga de poder, Temps de silenci o Porca
Misèria formen part de les grans sèries de
TV3 que perduren en l’imaginari col·lectiu
català, i totes tenen una cosa en comú: hi

sortia Julio Manrique (Barcelona, 1973). Tot i
que la seva trajectòria com a actor televisiu

li ha donat més popularitat entre el gran
públic, l’hàbitat natural de Manrique és el

teatre. Va debutar com a actor el 1994 al
Teatre Lliure, un teatre que ara, trenta anys
després i amb una gran experiència com a
director teatral, començarà a dirigir. Manri-

que ha estat escollit recentment com a nou
director del Lliure després de la renúncia de
Juan Carlos Martel per motius “estructurals”
i per manca de “condicions”. El nou director

exercirà el càrrec des de l’1 de febrer del
2024 i fins al mateix dia del 2029.

Famosos

Ser un aclamat actor i director de teatre
El gran públic el coneix sobretot pels seus papers en televisió

Ser escollit com a nou director del Teatre Lliure
Arran de la renúncia de Juan Carlos Martel per raons “estructurals”

Expectatives altes
Confien en Manrique sense oblidar la sortida de Martel
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CONSELLS PER VIURE MILLOR

Cansament, somnolència, estat d’ànim baix o manca de
concentració són alguns dels símptomes del trastorn

E S T I L S  D E  V I D A

iNUTRICIÓ
Una altra conseqüència del canvi climàtic és l’endarreriment de
l’astènia tardoral, aquell decandiment que ens afecta durant el
canvi d’estacions i que a la tardor s’agreuja amb la tornada a la
rutina, l’arribada del fred i la reducció d’hores solars. Ja no és el
que era, perquè el bon temps ha reduït el seu impacte. Hem tor-
nat a la feina i el dia és més curt, però la prolongació de les altes
temperatures fa que tot plegat encara no ens afecti tant. Però la
cosa està a punt de canviar. És qüestió de temps que arribi el
fred, i pel que sembla arribarà de cop. I l’imminent canvi d’hora-
ri, el 29 d’octubre, accelerarà el procés, de manera que a moltes
persones els vindrà de cop el decandiment.     

Tot i que sovint s’ha venut com una mena de depressió, l’as-
tènia no és altra cosa que un trastorn que afecta durant uns
dies les persones més sensibles i que es pot corregir si assumim
de forma natural els canvis. Això es pot aconseguir adaptant el
nostre horari a la tardor i dormint les hores adequades. També
amb una dieta equilibrada d’acord amb la nova estació, rica en
aliments de temporada i vitamines, minerals i nutrients natu-
rals. L’exercici físic també hi ajuda molt.  

Dieta i esport per alegrar la tardor 

L’astènia tardoral és un trastorn puntual que durant el canvi
d’estació afecta sobretot les persones d’entre 40 i 55 anys

Les claus

L’astènia s’associa al canvi d’estació i és una combinació de
factors com la reducció de la llum solar i l’arribada del fred  

Una manera de combatre la tristor és amb una dieta rica en hidrats
de carboni, per mantenir un bon estat energètic durant el dia   
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ASTÈNIA 

CAUSES

SÍMPTOMES

DIETA
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